Chapter Four 第四章

Forensic Pathology Service

The Forensic Pathology Service provides forensic pathology and clinical forensic medicine services to Government departments, including performance of forensic examinations on victims and suspects of sexual offences; and provision of expert opinions in the field of forensic medicine on consultation cases. It works closely with the Hong Kong Police Force and provides professional input on medico-legal aspects of criminal and other types of cases, including attendance at scenes of suspicious death to examine dead bodies and assist in crime scene investigation.

The Service is also responsible for the operation and management of public mortuaries, including handling the receipt, temporary storage, formal identification, post-mortem examination and release of bodies of reported deaths as stipulated in the Coroners Ordinance (Cap. 504). On the order of the Coroner, forensic pathologists will perform medico-legal autopsies and necessary laboratory investigations on dead bodies to ascertain and report on the causes of death to the Coroner and Police. Laboratory facilities to provide histopathology investigations are available at the public mortuaries.

In 2008, 7 500 post-mortem examinations, 1 100 clinical medico-legal examinations and 26 000 laboratory examinations were performed.

法醫科

法醫科為政府部門提供法醫病理和臨床 法醫學服務,包括替性罪行的受害人或 疑犯作法醫學檢查,以及就個案提供法 醫學的專家意見。該科與香港警務處緊 密合作,就刑事及其他類型案件中涉及 法醫學的事宜提供專業意見:包括到達 案發現場檢查屍體及協助罪案現場的調 查工作。

該科亦負責公眾殮房的運作及管理事宜:包括按《死因裁判官條例》(第504章)規訂下呈報的死亡個案,就死者遺體辦理接收、臨時貯藏、辨認、檢查及發放。法醫科醫生亦會按死因裁判官的命令,替死者遺體進行法醫學屍體剖驗及必要的化驗,並向死因裁判官及警方報告死因。公眾殮房設有實驗室提供病理組織學化驗。

二零零八年,進行了約7 500宗驗屍、 1 100宗臨床法醫學檢驗及26 000項化 驗。

Chapter Four 第四章





專業發展及質素保證服務

Professional Development and Quality Assurance Service

The Professional Development and Quality Assurance (PDQA) Service aims at providing quality assured personal health services; and to support and promote the practice of professional development and quality assurance activities within the Department and primary healthcare services.

The service comprises of the Administrative Unit and four clinics, namely Education and Training Centre in Family Medicine, Hong Kong Families Clinic, Kowloon Families Clinic and Chai Wan Families Clinic. Clients include civil servants, pensioners and their dependants, and patients referred to the Education and Training Centre in Family Medicine.

During this period, in addition to providing full clinical services, PDQA Service provided 78 Basic Life Support Provider Courses for 529 colleagues and organised 15 Continuing Medical Education activities for 678 colleagues. In 2008/09, the service completed a clinical audit on management of overweight and obesity, revised the hypertension guideline and developed the lipid management guideline.

專業發展及質素保證服務旨在提供具質 素保證的個人健康服務,並支援和推動 衛生署及基層醫護服務中的專業發展及 質素保證工作。

該服務單位設行政組及四個診所,包 括家庭醫學深造培訓中心、香港公務員 診所、九龍公務員診所及柴灣公務員診 所。服務對象,包括現任與退休公務員 及其家屬,以及轉介到家庭醫學深造培 訓中心就診的病人。

年內,除提供全面的醫療服務外,專業發展及質素保證服務開辦了78次基本維生技術訓練課程,共培訓了529位同事,及舉辦15項延續醫學教育活動予678位同事參與。該服務單位於二零零八至零九年度完成了處理成年人過重及肥胖問題的臨床審核,並修訂了高血壓防治指引及制定血脂管理指引。